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یـــاد شـــنیده می شـــود؛ اثـــری  وزهـــا نـــام ســـریال »پایتخـــت« ز ایـــن ر
یـــن مجموعه هـــای  کـــه در دهـــه ۹۰ همـــواره یکـــی از محبوب تر
صداوســـیما بـــود و بـــه رکـــورد بی ســـابقه ســـاخت 6 فصـــل رســـید، امـــا 
، سه ســـالی اســـت کـــه در پیـــچ رخدادهـــای قســـمت آخـــر فصـــل  دو

ــبکه های  ــن شـ وی آنتـ ــز ر ــش آن نیـ پخـ ــی باز ــرده و حتـ ــر کـ 6 آن گیـ
صداوســـیما نمـــی رود. اخبـــار تـــازه ای کـــه در رســـانه ها نیـــز بســـیار 
ــریال حکایـــت  ــن سـ ــم ایـ ــری هفتـ ــد سـ ــا از تولیـ ــاب یافـــت امـ بازتـ
دارنـــد. براســـاس آنچـــه در ادامـــه می آیـــد، به نظـــر می رســـد ســـاخت 
یال محبـــوب پایتخـــت می توانـــد  بـــرای ســـر فصـــل جدیـــدی 
یـــل  یـــون بـــه ر ی تلویز یال ســـاز مقدمـــه ای بـــرای بازگشـــت سر

موفـــق گذشـــته باشـــد.

در استقبال از بازگشت »پایتخت« و »زیرخاکی« به تلویزیون

پرمخاطبهایتلویزیوندوربینهاراروشنمیکند

بازگشت پایتخت جدی شد

درحالی که برای مدت ها اخباری نه چندان جدی درباره احتمال تولید 
فصل هفتم ســـریال پایتخت منتشـــر می شـــد، بالاخره در روزهای اخیر 
زمزمه هایی تازه و البته این بار جدی، درباره ساخت این اثر به گوش رسید. 
ابتدا خبر رسید محسن تنابنده برای ساخت فصل جدید سریال پایتخت 
با شخص پیمان جبلی وارد مذاکره شده و به توافق هم رسیده اند. رئیس 
سازمان صداوسیما هم در گفت وگو با تسنیم، خبر تولید این مجموعه را 
تلویحا تایید کرد و توضیح داد که مذاکرات طبق روال در سیمافیلم درحال 
انجام اســـت. این برای نخســـتین بار است که اخباری جدی از ساخت 
این سریال به گوش می رسد و حالا می توان تولید پایتخت را به قطعیت 

نزدیک دانست. اخبار منتشرشده از این رو جالب توجه و متفاوت است 
که با روال دوســـال اخیر ســـازمان صداوسیما درباره این سریال مطابقت 
ندارد. این مجموعه آخرین بار از آذرماه 1400 روی آنتن شبکه تماشا رفت 
که هنوز تیم جدید مدیریت رسانه ملی به طور کامل مستقر نشده بودند 
و دســـت بر قضا در آن زمان بیشـــتر تمرکزشان روی بخش های خبری در 
معاونت سیاسی بود، نه محصولات نمایشی در معاونت سیما. پایتخت 
از آن به بعد دیگر در هیچ شبکه تلویزیونی بازپخش نشد تا رکورد جالب 
آن که معمولا هر ســـال حداقل یک بار بازپخش می شـــد، از بین برود و در 

سال 1401 اصلا روی آنتن تلویزیون نرود. 

ماجرای توقف تولیدات

درکنار مسائل اختصاصی سریال پایتخت، به نظر می رسد در دوسال 
اول حضور تیم جدید صداوســـیما، روند ســـاخت تولیدات نمایشـــی 
یاست  چندان با سرعت و قدرت پیش نرفته است. در روزهای شروع ر
پیمان جبلی بر سازمان صداوسیما، خبری درباره توقف تولید 1۵ سریال 
و حتی تغییر عوامل بعضی ســـریال ها منتشـــر شـــد که چند پروژه را به 
یگر تلویزیون در  کلـــی منتفی کـــرد، حتی مدتی بعد صفا آقاجانـــی، باز
گفت وگو با ایسنا از اینکه با وجود انعقاد قرارداد با سازندگان سه سریال، 

به علت توقف تولیدات خانه نشـــین شـــده، گلایه کرد. این قضیه تا مهر 
1401 هم ادامه داشت، تا جایی که در آن زمان مهران مهام، تهیه کننده 
تلویزیون در گفت وگو با خراسان تولید محصولات نمایشی در تلویزیون 

را »لنگ و تقریبا متوقف« خواند. 

تغییر رویکرد سریال سازی؟

حـــال بـــا همـــه آنچه گفته شـــد، تایید اخبـــار تولید پایتخـــت، نه تنها 
یال اســـت،  یکـــرد رســـانه ملی درباره این ســـر نشـــان دهنده تغییـــر رو
بلکه می تواند نشـــانه ای از آن باشـــد که دســـت فرمان تلویزیون درباره 
مجموعه تولیدات نمایشی دستخوش تغییر شده، حتی تاسیس مرکز 
ی ژانرهای مغفول مانده تولیدات نمایشـــی و  ســـیمرغ که تمرکز آن رو
غیرنمایشی است. در همین راستا قابل تحلیل است؛ گویی مدیران 
ی در تلویزیون چندان موافق نبودند  یال ساز رسانه با دست فرمان سر
و می خواستند آن را به شکل جدی تغییر دهند و حتی در این مسیر 
ی تازه نیز ابا نداشتند، بنابراین درحالی که  از خلق ساختارهای ادار
یال از اولویت خارج شـــده یا  به نظر می رســـید در این دوره، تولید ســـر
ی برنامه های  یـــت قرار نـــدارد، تمرکـــز رو لااقـــل بـــه انـــدازه قبل در اولو
، مســـابقات و درنهایت برنامه های مســـتند و سیاسی  گفت وگومحور
قـــرار داشـــت. ماجرا به جایی رســـید که شـــبکه های اصلـــی حتی در 

ســـاعات پربیننـــده نیز به جـــای تولیـــدات ســـرگرم کننده- خصوصا 
یال- به پخش برنامه های مستند دست زدند. خالی کردن عرصه  سر
تولید نمایشـــی و ســـپردن غیرمستقیم آن به نمایش خانگی، درحالی 
اتفاق افتاد که عده ای می گفتند اساسا دل مدیران تلویزیون چندان 
گرچه این گزاره چندان قابل اثبات نیســـت و  ی نبـــود؛ ا یال ســـاز با سر

در حد یک زمزمه است. 

مساله غامض سلبریتی

کی، به لحاظ نزدیکی  در سال های اخیر »نون خ« و حتی کمابیش زیرخا
مضمونـــی، فرمی و شـــبکه و زمان پخـــش، از نظر افکار عمومی به عنوان 
رقبای پایتخت شمرده شده اند، اما برخورد مدیران رسانه ملی با این سه 
اثر شبیه به یکدیگر نبوده و نیست. در دوسال گذشته از مدیریت جدید، 
پخش آن از آنتن دور بوده، اما  هرقدر پایتخت به تولید نرسیده و حتی باز
پخش شده اند و فصول  کی بارها و بارها باز دو مجموعه نون خ و زیرخا
جدیدشان هم روی آنتن رفته است. تفاوت مهم پایتخت با رقبایش را در 
چهره های سازنده می توان دانست؛ چراکه محسن تنابنده به عنوان یکی 
از ارکان اصلی این سریال در جایگاه بازیگر اصلی، طراح قصه، سرپرست 

یگردان، از آن دست سلبریتی هایی است که به علت  نویسندگان و باز
حواشی غیرهنری، مطلوب رسانه ملی به شمار نمی رود. خداحافظی های 
چندباره او از تلویزیون و خصوصا ماجراهای قسمت پایانی فصل ششم 
نیز دیوار بی اعتمادی بلندی را میان تنابنده و رســـانه ســـاخته اســـت؛ 

دیواری که از موانع اصلی بازگشت پایتخت به شمار می رفت. 

افزایش سریال های خارجی و تکراری

ی آنتن نشان داد. درحالی که  نتیجه این اتفاقات به زودی خودش را رو
در دوره قبل مدیریت رســـانه ملی، تلاش می شـــد شـــبکه ۵ ســـیما هم 
یج به شـــبکه های پخش کننده ســـریال اضافه شـــود، اما در این  به تدر
ی در شـــبکه های اصلی هـــم به روال  دوره، پخـــش ســـریال های تکـــرار
معمول تبدیل شـــد، تا جایی که جز شـــبکه ســـه، شبکه های یک و دو 
کس اصلی رو آوردند.  پخش مجموعه های قدیمی در با هم بارها به باز
گهان افزایش یافت و حتی در برهه ای  پخش سریال های خارجی هم نا

از ســـال 1401، یک اتفاق بی ســـابقه افتاد و شـــمار سریال های خارجی 
ی آنتن، از شـــمار ســـریال های جدید ایرانی پیشی گرفت! در  جدید رو
این دوسال البته ایده های دیگری هم به معرض امتحان گذاشته شد. 
ی  مثلا در نوروز 140۲، شـــبکه دو در یک اتفاق کم ســـابقه، ســـریالی رو
کس ســـریال خود را پس از ســـال ها به یک برنامه ترکیبی  آنتن نبرد و با
)سیدخندان( سپرد. ایده ای که بعدها با انتشار آمار بیننده این برنامه، 

مشخص شد جواب نداده است. 

اهمیت قالب سریال

این تغییر رویکرد، حتی اگر در حد نشانه های کوچک باشد، بسیار 
کـــه اصل سریال ســـازی از ارزش فوق العاده ای  اهمیـــت دارد؛ چرا
برخوردار است و کم نیستند افرادی که اهمیت تولید سریال را در 
رسانه ملی، به اندازه اهمیت خود این رسانه می دانند. روشن است 
که مخاطب در نخستین گام از تلویزیون سرگرمی می خواهد و اگر 
این نیاز با تلویزیون برطرف شود، احتمالا برای بقیه نیازهای رسانه ای 
خود نیز سراغ آن نمی رود. پرواضح است که هرگاه شبکه های سیما 
ســـریال های خوبی روی آنتن داشتند، وضع عمومی تلویزیون نیز 
از نظر مردم بهتر بوده و رسانه به طورکلی پربیننده تر بوده است. به 
همین دلیل است که در ماه های اخیر پیمان جبلی، رئیس رسانه 
ملی بارها هدف پرسش رسانه ها درباره سریال های تلویزیون قرار 
گرفته و چندین بار از تعداد اصطلاحا »دوربین های روشن« گفته تا 
نشان دهد به شکل همزمان، چندین سریال در حال تولید است. 

تله فیلم فراموش نشود

حال که تلویزیون در ساخت و پخش پایتخت رویکردی متفاوت 
ی را به  درپیش گرفته و حتی به نظر می رسد قرار است سریال ساز
ریل گذشته بازگرداند، چه بهتر که با عبرت از تجربیات گذشته، 
محصولاتی چون تله فیلم نیز به ســـپهر تولیدات نمایشی رسانه 
ملی بازگردد. خصوصا آنکه اعلام شـــده در مرکز ســـیمرغ برای پر 
کردن خلأ ساخت سریال های سیتکام و تله تئاترها برنامه ریزی 
شده است. درصورتی که آنچه از شواهد امر درباره تغییر رویکردها 
در سازمان صداوسیما نسبت به محصولات نمایشی برمی آید، 
به مرحله عمل برسد، بسیار بیش از گذشته می توان به آینده این 

محصولات و در نگاه کلان تر کلیت رسانه ملی امیدوار بود. 

ادامه از صفحه۱۲ 

مصطفی قاسمیان
خبرنگار

تا پایان دولت  سیزدهم
تعداد سالن سینما به ۱۰۰۰می رسد

محمـــد خزاعـــی، رئیـــس ســـازمان ســـینمایی در مراســـم افتتاحیـــه پردیـــس 
یکرد سازمان سینمایی کشور  ســـینمایی رکان در شهرســـتان زرقان گفت: »رو
عدالت محوری است و به این منظور برنامه های خود را در بخش های مختلف 
کریم که امروز ۲۳۳ ســـالن در این دوره مورد  طراحی کرده اســـت و خدا را شـــا

بهره بردای قرار می گیرد.« 
یست وسی وسومین سالن سینما در کشور است  ی با اشاره به اینکه این دو و
ی رســـیده است، افزود: »قبلا  که در طول مدت دو ســـال گذشـــته به بهره بردار
ی رسیده که در مجموع ۸0۳ سالن افتتاح شده است.  ۵۷0 سالن به بهره بردار
یـــم تا پایان دولت ســـیزدهم تعداد آن را به  ایـــن درحالـــی اســـت که در نظر دار
1000 ســـالن ســـینما در کشور برســـانیم.« خزاعی افزود: »در ســـفرهای استانی 
رئیس جمهـــور محتـــرم برای شـــهرهای بـــالای 100 هزار نفر بودجه ای از ســـوی 
ی شود که با این روند در  دولت در نظر گرفته می شود تا سالن سینما راه انداز
دولت بعد تعداد سالن های سینما می تواند به دو هزار سالن برسد.« پردیس 
یال و با حضور رئیس  سینمایی شهر زرقان استان فارس با اعتبار ۵00 میلیارد ر
، مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان فارس،  سازمان سینمایی کشور
شهردار زرقان، رئیس شورای اسلامی شهرستان زرقان و تنی چند از هنرمندان 

ی شد.  پیشکسوت استان فارس دیروز )۹ آبان ماه( افتتاح و بهره بردار
 این پردیس مجهز به سالن های سینمایی 1۵۲ نفره و ۵۲ نفره است و در مجموع 
پذیرای ۲04 نفر از علاقه مندان به سینماســـت. ســـالن ســـوم آن تا سقف ۲0 نفر 

ی خواهد رسید.  ظرفیت به زودی تکمیل شده و به بهره بردار

»هیس پسرها گریه نمی کنند« 
همچنان در انتظار پروانه ساخت

پوران درخشـــنده کارگردان ســـینمای ایران بیش از هشـــت ســـال است فیلمی 
نســـاخته اســـت و از آخرین فیلم هایش می توان از »زیر ســـقف دودی« و »هیس 
دخترها فریاد نمی زنند« نام برد. او در دوره مدیریت قبلی ســـازمان ســـینمایی 
پروانه ساخت »هیس پسرها گریه نمی کنند« را گرفت اما به دلیل کرونا و شرایط 
خاص اجتماعی این فیلم ساخته نشد و طی چند ماه گذشته به گفته  خودش 
درخواســـت تمدید پروانه ســـاخت را ارائه کرده که همچنان بلاتکلیف اســـت. 
درخشنده در جدیدترین اظهاراتش به ایسنا گفت: »طی یکی دو روز گذشته در 
سازمان سینمایی و جلسات شورای پروانه ساخت حاضر شدم و توضیحاتم 
را بابت ساخت این فیلم که دغدغه های سال های اخیرم هست را ارائه کردم و 
امیدوارم مسئولان دغدغه  یک سینماگر اجتماعی را که سابقه کاری اش مشخص 
است متوجه باشند و بدانند که قصد سیاه نمایی ندارم.« او همچنین تاکید کرد: 
»موضوع آزار جنســـی پســـرها موضوع همیشگی است و من فیلمساز در جهت 
گاهی جامعه قصد دارم، این فیلم را بســـازم که اتفاقا موضوعی جهانی اســـت.  آ
همان طور که »هیس دخترها فریاد نمی زنند!« را ساختم و تاثیراتش را دیدیم که 
چگونه مخاطب با آن ارتباط برقرار کرد.« درخشنده باز هم تاکید دارد که قصد 
ندارد فیلم گیشه ای سخیف بسازد و ادامه داد: »من فیلمساز اجتماعی هستم 
کـــه دغدغـــه جامعه ام را دارم بنابراین همچنان صبر می کنم تا مســـئولان پروانه 
ساخت »هیس پسرها گریه نمی کنند« را هر چه زودتر بدهند.« پوران درخشنده 
از جملـــه کارگردان هـــای موفق ســـینمای اجتماعی اســـت و دارای لوح افتخار 
درجه یک هنری معادل دکتری از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ایران است. 

واکنش بازیگران »فرندز« 
به مرگ متیو پری

به گزارش مهر به نقل از ورایتی، پنج بازیگر دیگر ســـریال »دوســـتان« در واکنش 
به از دســـت رفتن متیو پرییک متن مشـــترک منتشـــر کردند و نوشتند: »همه ما 
برای از دســـت دادن متیو کاملا ویران شـــده ایم. ما با هم بیش از بازیگر بودیم. 
، مت لبلانک  یک خانواده هستیم.« جنیفر آنیستون، کورتنی کاکس، لیزا کودرو
و دیوید شـــویمر در این بیانیه که روز دوشـــنبه منتشر شد، افزودند: »حرف های 
یـــادی بـــرای گفتن وجـــود دارد اما در حال حاضر ما لحظه هایمان را صرف غم  ز
خوردن برای این فقدان غیرقابل جبران می کنیم. به مرور زمان هر وقت که بتوانیم 
بیشتر خواهیم گفت. درحال حاضر افکار و عشق ما با خانواده متی، دوستانش 
و همه کســـانی اســـت که او را در سراسر جهان دوست داشتند.« پاجت بروستر 
هم که در فصل چهار حضور داشـــت در باره کتاب خاطرات متیو پری نوشـــته 
بـــود: »لطفـــا کتـــاب او را بخوانید. این میراث اوســـت تا بـــه دیگران کمک کند.« 
بـــا درگذشـــت پری خاطرات هالیوودی هـــا از جمله مارتا کافمن و دیوید کرین، 
خالقان »دوستان« و کوین برایت، تهیه کننده اجرایی آن نیز منتشر شد. آنها در 
بیانیه ای گفتند: »از درگذشت دوست عزیزمان متیو شوکه و عمیقا متاسفیم. 
هنـــوز باورکردنی نیســـت. تنهـــا می توانیم بگوییم از همراه بودن با او در بخشـــی 
از زندگی خود احســـاس خوشـــبختی می کنیم. او اســـتعداد درخشانی بود. این 
کلیشـــه ای اســـت که بگوییم بازیگر شـــخصیت خودش را می ســـازد اما درمورد 
، هیچ حرف واقعی تری وجود ندارد. همواره شادی، نور و هوش درخشان او  متیو
را در هر لحظه، نه فقط در کارش بلکه در زندگی نیز گرامی خواهیم داشـــت. او 

». همیشه بامزه ترین فرد جمع بود، با قلبی بخشنده و فداکار

سامانه سمفا 
سردرگم کننده شده است

کران  حامد جعفری تهیه کننده انیمیشن سینمایی »بچه زرنگ« همزمان با ا
عمومـــی ایـــن فیلم گفت: »این انیمیشـــن در یک ماه توانســـته اســـت بیش از 
۲0 میلیارد فروش کند و حدود ۶00 هزار مخاطب در ســـینماها داشـــته باشـــد 
که رکورد جدیدی برای ســـینمای کودک و انیمیشـــن محسوب می شود.« این 
تهیه کننـــده در بخـــش دیگری از صحبت هایش دربـــاره اختلاف آمار فروش 
اعلامی از ســـوی تهیه کنندگان با آنچه در ســـایت ســـمفا دیده می شـــود هم 
گفـــت: »گزارش هـــای رســـمی ما از مخاطبـــان و فروش فیلم ها براســـاس خود 
آمار سمفاســـت که در اختیار شـــرکت های پخش و تهیه کنندگان قرار دارد و 
متاســـفانه به دلیل اختلالی که طی10 روز اخیر در این ســـامانه به وجود آمده 
ی سایت برای عموم مخاطبان قابل مشاهده  است، فروش واقعی فیلم ها رو
نبود.« جعفری ادامه داد: »طبیعی است که این اختلال می تواند به حیثیت 
رسانه ای فیلم به عنوان ثمره زحمت صاحبان اثر و یک گروه چند نفره خدشه 
گرچـــه آمار ما هم از طریق ســـمفا اعلام می شـــود اما متاســـفانه در  وارد کنـــد. ا
وضعیت فعلی خبرنگاران و مخاطبانی که به این ســـامانه مراجعه می کنند، 
شـــاهد اختلاف آمار هســـتند و طی دو روز گذشـــته سامانه از دسترس خارج 
شده است. متولیان سمفا خبر داده اند که هر چه زودتر آمار فروش و مخاطبان 
در بخش قابل مشاهده برای عموم هم اصلاح و به روزرسانی خواهد شد. این 
شرایط موجب شده مدام درباره اختلافی که بین آمارها وجود دارد به همکاران 
خود و رسانه ها پاسخگو باشیم و امیدوارم در پی این موارد، فضای رسانه ای 

نسبت به فیلم ها دچار سردرگمی و شبهه نشود.«


